
پژوهش؛ پشتوانه 
سینمای ایران 

 پنجمین جایزه پژوهش سال سینما 
در راه است

مراســم پایانی پنجمین جایزه پژوهش سینمای 
ایــران، سه شــنبه ۲۹ آذر و پــس از اختتامیــه 
سینماحقیقت در موزه سینما برگزار و برگزیده گانش 
معرفی می شوند؛ جایزه ای که امسال یک بخش ویژه 
هم به نام و با یاد زنده یاد امیر حسین ندایی، استاد و 

پژوهشگر سینما خواهد داشت.
نشســت خبری پنجمیــن جایزه پژوهش ســال 
ســینمای ایران صبح دیروز ۱۴آذرمــاه در وزارت 

ارشاد برگزار شد.
در این نشســت، امیررضا مافی، دبیــر این رویداد، 
مینو خانی، عضو هیأت داوری و قادر آشنا، معاون 
توســعه فناوری و مطالعات ســازمان سینمایی 

حضور داشتند.
در ابتدای این نشست، آشنا گفت: سازمان سینمایی 
وظیفه خــود می داند تا آثار پژوهش ســینمایی را 
ببیند و آن را ارج نهد. ما امســال برای توجه به امر 
پژوهش ابتدا فراخوانی دادیم و از همه پژوهشگاه ها، 
استادان و … خواستیم که اولویت پژوهشی خود را 
بگویند؛ از همین رو نزدیک ۲00و اندی اولویت را 
اعلام کردند. ما هم موارد را جمع بندی و اولویت ها 
را اعلام کردیم و در نهایــت ۳۶طرح نهایی آمد که 
۸طرح را مصوب کردیم کــه عموماً درباره وضعیت 
ســینمای ایران، اکران فیلم های خارجی، نسبت 
ســینما با اقتصاد، نســبت فیلم ها با هویت دینی 
و ملی و… بود. تاکنون ۱0 جلســه پژوهشــی را 
تشــکیل داده ایم و به جمع بندی خوبی رسیده ایم. 
تلاش بر این است تا پایان سال تمام پژوهش هایی 
را که در این چند ســال در ارشاد انجام گرفته است 
در ســایت معاونــت توســعه فناوری و مطالعات 
ســازمان ســینمایی بارگذاری کنیم تا بقیه بهره 
ببرند. پژوهش های خوبی انجام گرفته و تلاش ما 

این است که پژوهش های ما عملی باشد.

توجه به بیانیه گام دوم انقلاب 
امیررضا مافی نیز در این نشســت گفــت: جایزه 
پژوهش سال ســینمای ایران به همت مدیریت و 
معاونت اسبق ارشاد تاسیس و ۴دوره آن برگزار شد. 
استادان نام آشنایی دبیری ادوار مختلف را برعهده 
داشــتند؛ این یک سنگ بنای درخشــان است که 
جایش خالی بود. جایزه پژوهش که طبق اساسنامه 
قرار اســت به پژوهش های جاری ســینمای ایران 
بپردازد، رویکردهای کلان خود را دارد و ما امسال 
به بیانیه گام دوم انقلاب اسلامی توجه داشتیم. این 
جایزه در 7بخش برگزار شــد. در مجموع ۹۲اثر به 
دبیرخانه این جایزه رسید که به لحاظ تعدادی، آثار 
مقاله علمی در صدر بود. این را هم باید بگویم امسال 
اعضای شورای علمی و هیأت داوری یکسان بودند. 
در ادوار گذشته داوری در اشکال مختلف برگزار شده 
بود. چون جایزه پژوهش شکل جشنواره ای ندارد و به 
همین دلیل شکل های مختلف داوری را تجربه کرده 
به همین ترتیب امسال یک داوری 7نفره را تشکیل 
دادیم؛ ضمن اینکه هیــأت داوری و هیأت انتخاب 
یکسان بودند. به طور کلی هم ۳۸اثر منتخب شدند 
و به داوری نهایی راه پیدا کردند. امسال یک جایزه 
ویژه هم خواهیم داشت که نام آن دکتر امیرحسن 
ندایی است؛ ایشــان در چند دوره جایزه پژوهش 
حضور داشت، یک معلم تراز اول بود که رفتنش بهت 

و اندوه زیادی را برای همه ایجاد کرد.
وی درباره اهــدای جایزه ویژه »دکتر امیرحســن 
ندایــی« گفــت: به خاطــر حضــور مســتمر 
دکتر ندایی یک تصمیم جمعی گرفتیم تا دبیر یک 
جایزه ویژه را به پاس زحمات ایشان اهدا کند. ویژگی 
این جایزه این اســت که ندایی معتقد بود سینما 
محصول هنرهای مختلفی است. پدیدار شدن همه 
هنرها کنار هم می تواند به سینما منجر شود. پس 
اثری که چنین ویژگــی ای دارد و به وجوه مختلف 

بپردازد، این جایزه را دریافت می کند.
وی مطــرح کرد: مــا در داوری ملاحظــه زمانی 
داشــتیم؛ یعنی آثاری که از پایان دوره قبل تا دوره 

فعلی تولید شده بودند، می توانستند شرکت کنند.
مافی ادامه داد: درباره رابطه پژوهشگران و سینما 
باید بگوییم در ادوار مختلف همواره پژوهش به ویژه 
در ســاحت هنر به عنوان یک امر فرعی مورد نظر 
قرار گرفته بود. به نظر می رسد متولیان و هنرمندان 
گاهی خیلی به اهمیت پژوهش واقف نیستند، هنر 
را شــهودی پیش می برند و پژوهش را دســت و 
پاگیر می دانند، پس مفهومی که از پژوهش داریم 
گره خورده به دانشــگاه اســت؛ حتی بخشــی از 
پژوهش در دانشــگاه انجام می شود، اما آن تصوری 
که من از پژوهش دارم صرفاً مربــوط به پایان نامه 
و رساله نیســت. ما برای گره خوردن ســینما و 
پژوهش نیازمند گونه های جدید پژوهش هستیم؛ 
مثل جســتار. البته این کار، کار امروز و فردا نیست 
و زمان بر است؛ هم باید سینماگران آگاه شوند که 
پژوهش پشتوانه آنهاست و هم پژوهشگران ما باید 
به سمتی بروند که آنچه تولید می کنند به سینمای 
ایران کمک کند. این را هم بایــد عنوان کنم که با 
توجه به اینکه جایزه پژوهش یک جایزه ملی است، ما 
محورها را پیشنهاد می دهیم، ولی کار موضوعات به 
معاونت توسعه برمی گردد. با این حال ما امسال تنوع 
موضوعی داشته ایم که این برای ما مسرت بخش بود؛ 
هرچند می دانم که تنوع موضوعی به معنای غنای 

موضوعی نیست.
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تئاتر مقاومت؛ فرهنگ مقاومت
گفت وگو با ۲ کارگردان  شرکت کننده در جشنواره تئاتر مقاومت

هجدهمین جشــنواره بین المللی تئاتر مقاومت از ۱۲ آذر کارش را در 
مشهد شروع کرد؛ جشنواره ای که امروز )۱5آذر( با معرفی برگزیدگان تئاتر

به پایان می رسد و پرونده اش در مشهد بسته می شود. 
در این دوره از جشــنواره، نمایش های پذیرفته شده در ۴سالن مشهد اجراهایشان را روی 
صحنه بردند و گروه هایي که نمایش های محیطی داشــتند هــم نمایش های خود را در 

مناطقی که مشخص شده بود، اجرا کردند.

مقاومت صرفا مقابله مسلحانه نیست
در این جشنواره رقابتی، نمایش »مجلس شبیه خوانی قربانی« از آثار بخش خیابانی است که 
به بخش نهایی جشنواره راه یافت. علي بیگدلي درباره ضرورت برگزاری جشنواره بین الملل 
تئاتر مقاومت به همشهری می گوید: »سال ها قبل، زمانی که جشنواره در خرمشهر برگزار 
می شــد، چندین مرتبه به همراه تیم های نمایشــی به عنوان بازیگر، نویسنده و دستیار 
کارگردان حضور داشــتم ولی امسال با توجه به اضافه شــدن بخش بین الملل، نخستین 
دوره ای است که در جایگاه نویسنده و کارگردان حضور پیدا می کنم. معتقدم تمام جریان 
هنر و تئاتر مقاومت برگرفته از فرهنگ مقاومت است که زبان هنر بهترین قالب برای انتقال 
آن است.« این کارگردان تئاتر در ادامه با تأکید بر اینکه فرهنگ مقاومت دارای دکترینی 
است که موجب ایجاد جنبش ها و خیزهایی مانند بهار عربی در جهان اسلام شده، تصریح 
می کند: »تمام اتفاقات سال های گذشته ســطح جهانی که همراه با بیداری ملت ها بوده، 
برگرفته از دکترین مقاومت بوده و اتفاقات   یمن، فلسطین، لبنان و ایجاد تیپ فاطمیون 
افغانستان همگی به خاطر همین مسئله است. آن چیزی که می تواند دکترین مقاومت را 
به شکل گسترده ارائه کند و اهداف آن را بروز دهد، هنر مقاومت است؛ در این زمینه هنر 
نمایش و تئاتر به این دکترین خوانش می دهد؛ چراکه مقاومت صرفا مقابله مسلحانه نیست 

بلکه ابعاد فرهنگی و هنری دارد که بایستی درباره آن دیالوگ و گفت وگو صورت گیرد تا در 
بستر زندگی مردم قرار گیرد.«

انگیزه حضور در جشنواره تئاتر مقاومت
علي بیگدلی »مجلس شبیه خوانی قربانی« را یک اثر در راســتای دکترین مقاومت عنوان 
می کند  و یادآور می شود: »امیدوارم جشــنواره به اهداف خودش که بروز فرهنگ مقاومت 
به صورت ملموس برای مخاطب اســت، برســد.« وی در ادامه از انگیزه اش برای حضور در 
جشنواره تئاتر مقاومت می گوید: »انگیزه ما برای حضور در جشنواره مقاومت همان انگیزه ای 
است که باعث شد شهریور سال ۱۳5۹ بسیاری از هموطن های ما خانه و زندگی را رها کنند 
و به جبهه های نبرد حق علیه باطل بروند چراکه ما عرصه هنری امروز را نیز یک جبهه دیگر 
می دانیم و معتقدیم زندگی امروز نیز جنگ است و در این نبرد نباید منفعل باشیم بلکه باید 
دست به اقدام بزنیم درحالی که شرایط امروز ما قطعا برای انجام فعالیت های فرهنگی و هنری 
بهتر از شرایط رزمندگان در دوران دفاع مقدس است که حتی گاهی نان خالی نداشتند. جنگ 
سخت و مسلحانه برای دفاع از مرزهای خاکی یک جبهه است. اما امروز فعالیت فرهنگی و 
هنری در عرصه هنر و نمایش جبهه امروزی جدیدی است که نیازمند آن هستیم و بارها توسط 
رهبر انقلاب به آن اشاره شده است. ایشان می فرمایند: »اگر امروز کسانی در خیابان ها هستند 

و اعتراضشان را درست ابراز نمی کنند، به خاطر ضعف کار فرهنگی ماست.«

دوسالانه بودن جشنواره و ایجاد انتظار بیشتر
وی درباره پروسه تولید نمایش توضیح می دهد: »تمرین گروه ما برای جشنواره مقاومت از 
۲0تیرماه شروع شد و تمرین طولانی داشتیم چون بچه های ما برای اولین باری است که روی 
صحنه می روند و خوشبختانه هر کسی کار را دیده، ناراضی نبوده است بلکه بسیاری از اینکه 

۳نفر که تجربه اول بازیگری را سپری می کنند، چنین کار سختی را اجرا می کنند، به شعف  
آمدند.« از دیگر کارگردانانی که نمایش خود را در این جشنواره روی صحنه برده، محمدجواد 
صرامی فروشان اســت، این کارگردان »تونل« را در جشنواره تئاتر مقاومت اجرا کرده، وی 
درباره نمایش خود می گوید: »این نمایش اثری اســت که ایثار و فداکاری را به زبان امروز 
و با یک ایثار و فداکاری بزرگ تر نشان می دهد.« این کارگردان اهل اصفهان به همشهری 
درباره جشنواره تئاتر مقاومت می گوید: »جشنواره بین المللی تئاتر مقاومت به واسطه  اینکه 
دوسالانه برگزار می شود، سطح انتظارات را بالا برده؛ چراکه فرصت کافی برای برنامه ریزی 
و تدارکات دارد؛ به نظرم جشنواره تئاتر مقاومت یک ضرورت برای تولید نمایش های جبهه 
مقاومت و تاکنون عملکرد خوبی داشته است و به عنوان جشنواره ای که در کشور اسم و رسم 
خوبی دارد، شناخته شده و همواره از سوی گروه های نمایشــی مورد استقبال خوبی قرار 
می گیرد.« وی ادامه می دهد: »برای اولین بار است که تصمیم گرفتم در جشنواره ای غیر از 
جشنواره فجر شرکت کنم و جشنواره مقاومت را با تمام وجود دوست داشتم و حضور در آن را 
یک فرصت مهم می دانم چراکه معتقدم وجود جشنواره هایی با موضوع مقاومت در کشورمان 
یک نیاز و ضرورت است.« صرامی فروشان می گوید: »در مسیری قرار داریم که مدعی هستیم، 
می خواهیم ادامه دهنده راه شهدا باشیم. این نمایش کاملا به شکل امروزی، نشان می دهد 
در کشورمان مردمان زیادی وجود دارند که ادامه دهنده این راه هستند اما هرکسی به شکل، 
نوع، فکر و ذائقه خودش در این مسیر قدم برمی دارد درحالی که شاید ما او را نمی بینیم و درک 
نمی  کنیم. ما در این نمایش نشان می دهیم پرسنل بیمارستان ها که در دوران کرونا رشادت 
داشتند و پای کار ایستادند، هیچ تفاوتی با امدادگران دوران دفاع مقدس ندارند که در زمان 

جنگ در بیمارستان های صحرایی کار می کردند و جان بچه های رزمنده 
را نجات می دادند و همچنین به دنبال این بودیم که به زبان امروزی بگوییم 

شهدا شرمنده شما هستیم.«

پنجاه ودومین جشنواره بین المللی فیلم رشد با معرفی برگزیدگان 
به کار خود خاتمه داد. مراسم پایانی پنجاه ودومین دوره جشنواره جشنواره

فیلم های علمی، آموزشــی و تربیتی رشــد، شــامگاه یکشنبه 
سیزدهم آذرماه در مجتمع فرهنگی سینما فلســطین برگزار و از برگزیدگان در 

بخش های بین الملل، معلمان فیلمساز و دانش آموزان فیلمساز تقدیر شد.

 رشد صرفا جشنواره ای برای نمایش فیلم نیست 
علی لطیفی، معاون وزیر و رئیس سازمان پژوهش و برنامه ریزی آموزشی در این 
مراسم برجسته شدن هنر تصویر را ویژگی مهم عصر معاصر دانست و عنوان کرد: 

عصر جدید، عصر تصویر و فیلم است.
وی اســتفاده از ابزارها و فرصت های متنوع موجود را یکی از مهم ترین راهبردها 
برای تثبیت و تعمیق تربیت دانســت و گفت: اگر بخواهیــم در زمینه آموزش و 
پرورش و تربیت به اهداف بلند بیندیشیم چاره ای نداریم جز اینکه از هنر تصویر 
استفاده کنیم. لطیفی اضافه کرد: جشنواره فیلم رشد فرصتی برای برجسته کردن 

ظرفیت هنر و تصویر است. وی غفلت جامعه هنری و آموزشی نسبت به ظرفیت 
فیلم آموزشی و تربیتی را مورد اشاره قرار داد و ادامه داد: اگر می خواهیم کودکان و 
نوجوانان جامعه خود را تقویت کنیم، یکی از راه های میانبر استفاده از ظرفیت های 
موجود در زمینه فیلم و تصویر اســت. لطیفی با تأکید بر اینکه برای فعال کردن 
ظرفیت های موجود به تلاش همه دســت اندرکاران نیاز است، خاطرنشان کرد: 
جشنواره فیلم رشد صرفا جشــنواره ای برای نمایش فیلم نیست و دانش آموزان 
در آن، فقط فیلم نمی بینند، بلکه با فیلم ارتباط برقرار می کنند. رئیس ســازمان 
پژوهش و برنامه ریزی آموزشی در تشریح شــرایط برگزاری پنجاه ودومین دوره 

جشنواره رشــد عنوان کرد: امسال در سینما فلسطین شــرایطی فراهم شد که 
دانش آموزان با فیلم درگیر می شدند و می توانســتند در حاشیه تماشای آن به 
بازی بپردازند. وی اضافه کرد: امیدواریم با همت مربیان، معلمان و فیلمسازانی 

که دغدغه تربیتی، آنان را به این عرصه کشانده است این تجربه را ادامه دهیم.
لطیفی گفت: تلاش می کنیم جشنواره را از یک رویداد نقطه ای به نقطه اوجی در 
یک فرایند تبدیل کنیم. وی با بیان اینکه امروز پایان پنجاه ودومین دوره جشنواره 
و آغاز فرایند اجرایی پنجاه وسومین دوره آن را جشن می گیریم، تأکید کرد: شمار 
قابل توجهی از معلمان و دانشجو معلمان بااستعداد، در این راه قدم گذاشته اند که 
می توانند عناصر تحقق اهداف سینمای کودک و نوجوان و سینمای تربیتی باشند.

جشنواره رشد به دنبال تولید باشد
شفیع آقامحمدیان، رئیس هیأت داوران پنجاه ودومین دوره جشنواره فیلم رشد 
نیز با بیان اینکه مسئولان این دوره تلاش کرده اند اتفاقی جدی در عرصه فرهنگ و 
هنر کشور به وجود آورند، گفت: اگر با جشنواره رشد درست برخورد شود می توان 

آن را ابزاری برای جهاد تبیین درنظر گرفت.
وی اضافه کرد: جشــنواره رشــد باید در طول ســال با هنرمندان تعامل داشته 
باشــد و اهداف خود را برای آنان تبیین کنــد. برای آنکه این جشــنواره بتواند 
 بالنده باشــد، باید به تولید مشــغول شــود و اهداف خود را با زبان فیلم با مردم 
به اشتراک بگذارد. جشنواره رشد باید یک آموزشگاه ســینمایی داشته باشد و 

نیروهایی را در تمام ســنین در آن تربیت کند. در این مراســم، 
برگزیدگان بخش های مختلف این دوره جشــنواره، مورد تقدیر 

قرار گرفتند. 

روزی که فرشته آسمانی ام 
پرواز کرد

 ناگفته های زندگی عکاس شهید
علیرضا برادران به روایت همسرش 

 رهبری که جذاب بود
حتی برای ناهمفکرانش

کارنامه سیاسی میرزاکوچک خان جنگلی، 
در آیینه ۴ تحلیل

فوتبال؛ ابزار هویتی
 در نشست »جامعه شناسی فوتبال«

دلایل مختلف اهمیت این ورزش محبوب 
مورد بررسی قرار گرفت

اکتا برای 
»الِویس«  

مجموعــه تلویزیونی جاده 
اسرارآمیز در مراسم اهدای 
جوایز اَکتا که همه ســاله 
توســط آکادمی هنرهای 
ســینمایی و تلویزیونــی 
 )A A C TA لیا ) ا ســتر ا
به بهترین های ســینما و 
تلویزیون اهدا می شــود، 
چهار جایزه ازجمله بهترین 
فیلمبرداری، بهترین تدوین، 
بهترین کارگردانی و بهترین 
صدابرداری را از آن خود کرد.

نخستین فصل این مجموعه 
از سوم ژوئن2۰۱۸ در شبکه 
ABC پخش شــد. جاده 
مرموز برگرفته از فیلم های 
داســتانی ایوان سن به نام 
Gold� و Mystery Roadd

stone است که بین این دو 
اتفاق می افتد. جی ســوان 
کارآگاه بومی استرالیایی با 
بازی آرون پدرسن شخصیت 
اصلی و بازیگر این مجموعه 
تلویزیونــی اســت که هر 
کدام از فصل های آن شامل 

۶قسمت است.
اکَتــا معادلِ اســترالیایی 
جایزه های اسکار و بفتا است 
که در سال۱۹۵۸ پایه گذاری 
و از ســال۱۹۸۶، تولیدات 
تلویزیونی هم در این جوایز 

لحاظ شد.
مراســم اهدای این جایزه 
معتبــر، در خانــه اپرای 
سیدنی برگزار می شود و یک 
بین المللی«  »جوایز  بخش 
هم در ســال2۰۱2 میلادی 
بــه آن اضافه شــد که در 
ژانویه هر ســال در شــهر 
لس آنجلس کالیفرنیا برگزار 
و اهدا می شود.فیلم سینمایی 
اِلویس بــه کارگردانی باز 
لورمن نیز هفت جایزه اَکتا 
را به خود اختصــاص داد؛ 
ازجمله بهتریــن طراحی 
لباس و بهتریــن طراحی 
تولید که هــر دو را کاترین 
مارتین برد.  مندی واکر هم 
نخستین زنی بود که جایزه 
بهترین فیلمبرداری را برای 
این فیلم بلند در استرالیا به 
نام خود زد.الِویس همچنین 
پنج جایزه دیگــر برای روز 
چهارشــنبه که روز اهدای 
جوایز اصلی اکَتا است خواهد 

داشت.

تئاتر فجر و 
مشکل اسپانسر

کورش زارعی، دبیر چهل و 
یکمین جشنواره بین المللی 
تئاتر فجر دربــاره آخرین 
وضعیت برگزاری جشنواره 
تئاتر فجر در دوره چهل و یکم 
خود گفت: »خدا را شکر مسیر 
برگزاری جشنواره تئاتر فجر 
در این دوره هم در حال طی 
شدن است، اما مشکل اصلی 
ما جذب ســرمایه و بودجه 
برای برگزاری این رویداد مهم 

فرهنگی است.«
وی در گفت وگو  با سایت صبا 
عنوان کرده: »متأسفانه هنوز 
در جذب اسپانسر برای چهل 
و یکمین جشــنواره تئاتر 
فجر دچار مشــکل هستیم 
و دبیرخانه در حال بررســی 
و گفت وگو برای حل مشکل 
مالی این دوره از جشــنواره 
است. طبیعتا جشنواره فیلم 
فجر برای اسپانسرها جذاب تر 
است، زیرا در این جشنواره 
بازیگران مطرح و سلبریتی ها 
حضور دارند که می توانند در 
تبلیغات بهتر و بیشتر اسپانسر 
مؤثر باشند، اما جشنواره تئاتر 
شاید برایشان این جذابیت ها 

و تبلیغات را   نداشته باشد.«
زارعی درباره روند برگزاری 
بخش استانی جشنواره تئاتر 
فجر افزود:»بازبین های بخش 
مسابقه  صحنه ای برای آثار 
تولیــدی از پانزدهم آذرماه 
راهی اســتان ها می شوند تا 
به طور رسمی بازبینی برای 
آثاری کــه اختصاصا برای 
فجر امســال آماده شده اند، 
آغاز شــود. عــلاوه بر آن 
جشنواره های تئاتر استانی 
هم تــا 2۰ آذرماه بــه پایان 
خواهد رسید و برگزیدگانشان 
مشخص می شود، برگزیدگان 
جشــنواره های اســتانی 
بــه جشــنواره منطقه ای 
راه می یابنــد و درنهایــت 
برگزیدگان جشنواره منطقه 
به صورت مســتقیم راهی 
جشــنواره بین المللی تئاتر 

فجر خواهند شد.«

شرایط سخت تولید نمایش 
به گفته صرامی فروشان، نمایش»تونل « اثری است که ایثار و فداکاری را با یک ایثار و فداکاری بزرگ تر نشان می دهد. وی همچنین از شرایط سخت 
تولید نمایش می گوید و با اشاره به هزینه ها اضافه می کند: »اگر یک کارگردان از خودش توانایی هزینه کردن نداشته باشد امکان تولید نخواهد 
داشت چراکه درحال حاضر تولید نمایش خصوصا در حوزه طراحی صحنه و دستمزدها سخت شده و مثل گذشته نیست. تهیه ملزومات نمایش 
صحنه سخت و ابعاد اقتصادی بالایی دارد و ما برای آماده سازی گروه مجبور بودیم در مکان هایی تمرین داشته باشیم که لازمه آن صرف هزینه بود 

به خاطر همین با مشکلات زیادی روبه رو شدیم و حدود 2ماه تمرین داشتیم.« 

مکث

پایانپنجاهودومین
جشنوارهفیلمرشد

 قدیمی ترین فستیوال سینمایی ایران با نوید تولید فیلم به کار
خود خاتمه داد
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